
Wiadomości Adwokatury 15 września 2023 r. 

Punkty za szkolenie w ramach doskonalenia
zawodowego zniesione

Naczelna Rada Adwokacka przyjęła uchwałę Regulamin doskonalenia zawodowego,
znosząc obowiązek zbierania punktów za udział w szkoleniach.
Sam obowiązek doskonalenia zawodowego pozostaje. 
Projekt uchwały przygotował adw. Przemysław Rosati, prezes NRA.
Uchwała została przyjęta podczas posiedzenia plenarnego NRA 8 września

 

Nowy Regulamin przewiduje, że adwokat wykonujący zawód oraz prawnik zagraniczny wpisany na
listę ORA, objęty jest obowiązkiem doskonalenia zawodowego. Prawo do uczestniczenia w systemie
doskonalenia zawodowego adwokatów mają aplikanci adwokaccy, którzy na równi z adwokatami
będą mogli korzystać z oferty szkoleniowej.

Dziekan może zwolnić adwokata w całości lub w części z obowiązku doskonalenia zawodowego, jeżeli
jest to uzasadnione szczególnymi okolicznościami.

Regulamin określa formy i przedmiot realizacji obowiązku doskonalenia zawodowego, wymienione
formy to:
1)    samokształcenia;
2)    udziału w szkoleniach organizowanych przez samorząd adwokacki;
3)    udziału w szkoleniach, seminariach, konferencjach lub wykładach, a także innych formach,
organizowanych przez inne podmioty;
4)    prowadzenia zajęć szkoleniowych dla aplikantów adwokackich w ramach szkolenia
organizowanego przez samorząd adwokacki;
5)    zajęć szkoleniowych, w tym edukacji prawnej, w ramach akcji społecznych organizowanych
przez samorząd lub prowadzonych z jego udziałem.

Wymienione przedmioty to:
1)    poszczególne dziedziny prawa, w tym praktyka jego stosowania;
2)    zagadnienia prawno-porównawcze;
3)    zagadnienia etyki adwokackiej;
4)    umiejętności prawnicze, takie jak metody wykładni prawa, wystąpienia publiczne i retoryk,
nauka obcego języka prawniczego.

Wskazane są także obowiązki Naczelnej Rady Adwokackiej oraz okręgowych rad adwokackich
dotyczące organizacji szkoleń zawodowych. Każda ORA jest zobowiązana do zorganizowania szkoleń
w wymiarze nie mniejszym niż 20 godzin rocznie. Szkolenia w minimalnym wymiarze mają być
nieodpłatne dla adwokatów. Za szkolenia, które organizowane są w formie odpłatnej, koszty udziału
ponosi adwokat.

Projekt wskazuje także iż okręgowa rada adwokacka jest uprawniona do weryfikowania spełnienia
obowiązku doskonalenia zawodowego przez adwokata, a weryfikacja spełnienia tego obowiązku
następuje podczas wizytacji prowadzonej przez wizytatora.

Najważniejsza zmiana polega na tym, że projekt znosi obowiązek zbierania punktów doskonalenia
zawodowego.
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(czytaj regulamin)

Posiedzenie plenarne NRA 8-9 września 2023
Posiedzenie plenarne Naczelnej Rady Adwokackiej (NRA) w dniach 8-9 września 2023
roku.

Główne punkty omówione podczas tego posiedzenia:
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http://www.adwokatura.pl/admin/wgrane_pliki/file-uchwala-nra-nr-109-2023-37999.pdf


Zniesienie obowiązku zbierania punktów za udział w szkoleniach w ramach
doskonalenia zawodowego: NRA postanowiła znieść obowiązek zbierania punktów za
udział w szkoleniach w ramach doskonalenia zawodowego dla adwokatów. To ważna zmiana
wynikająca z uchwalonego nowego Regulaminu doskonalenia zawodowego adwokatów.
Cyfryzacja Adwokatury: NRA omówiła sprawy związane z cyfryzacją Adwokatury, w tym
rozwój eSOA (Elektroniczny System Obsługi Adwokatury), wdrożenie e-Dziennika w izbach
adwokackich, stosowanie aplikacji Cyfrowa Kancelaria oraz posługiwanie się mLegitymacjami
adwokata i aplikanta adwokackiego. Ponadto, omówiono stan prac nad przygotowaniem
adwokatów na wdrożenie e-doręczeń w praktyce adwokackiej.
Zmiany w Kodeksie Etyki: NRA zapoznała się ze wstępnymi założeniami projektu zmian w
Kodeksie Etyki, które odnoszą się do stosowania narzędzi generatywnej sztucznej inteligencji,
takich jak ChatGPT i inne, przez adwokatów i aplikantów adwokackich. To ważne zagadnienie
w kontekście nowoczesnych technologii w praktyce adwokackiej.
Projektowane zmiany w ustawie Prawo o Adwokaturze: Prezes NRA adw. Przemysław
Rosati zreferował kilka grup zagadnień z ustawy Prawo o Adwokaturze, które powinny być
przedmiotem potencjalnej nowelizacji tej ustawy, aby usprawnić działanie samorządu
adwokackiego, wzmocnić ochronę zawodu adwokata i ułatwić jego wykonywanie. Dyskusja
nad projektem będzie kontynuowana podczas następnego posiedzenia plenarnego NRA w
październiku br.
Organizacja Zgromadzeń sprawozdawczo-wyborczych i Krajowego Zjazdu
Adwokatury w 2025: Omówiono zasady organizacji zgromadzeń sprawozdawczo-
wyborczych izb adwokackich w 2025 oraz Krajowego Zjazdu Adwokatury, który planowany
jest w 2025 roku.
Stan wykonania uchwał Krajowego Zjazdu Adwokatury: NRA w ramach prac bieżących
omówiła i zweryfikowała stan wykonania uchwał podjętych podczas Krajowego Zjazdu
Adwokatury w 2021.
Uchwały NRA: Podczas dwudniowego posiedzenia NRA przyjęto szereg uchwał, w tym w
sprawie obwieszczenia tekstu jednolitego "Regulaminu Krajowego Zjazdu Adwokatury oraz
zgromadzeń izb adwokackich" oraz złożenia petycji dotyczącej zmian w ustawie o godle,
barwach i hymnie Rzeczypospolitej Polskiej oraz o pieczęciach. Ponadto, uczczono pamięć
zmarłego w lipcu br. adwokata Jerzego Zięby, dziekana ORA w Kielcach.
Odznaczenie Adwokatura Zasłużonym: podczas posiedzenia plenarnego NRA adw.
Przemysław Rosati, Prezes NRA wręczył adwokatowi Tomaszowi Krawczykowi z izby
adwokackiej w Poznaniu odznakę "Adwokatura Zasłużonym" za działalność publiczną w
obszarze praw i wolności obywatelskich, długotrwałą aktywność w samorządzie adwokackim
oraz za działania na rzecz realizacji celów Adwokatury.

Naczelna Rada Adwokacka minutą ciszy uczciła pamięć zmarłych: adw. Jerzego Zięby, dziekana
Okręgowej Rady Adwokackiej w Kielcach, adw. Janusza Ramosa - wieloletniego zastępcy Rzecznika
Dyscyplinarnego Adwokatury i p. Grażyny Zakrzewskiej, która przepracowała w biurze Okręgowej
Rady Adwokackiej w Warszawie ponad 30 lat.

NRA przez aklamację przyjęła uchwałę na cześć adw. Jerzego Zięby, o treści „Adw. Jerzy Zięba
dobrze przysłużył się Adwokaturze Polskiej.”

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA przedstawił sprawy bieżące.

Podziękował wszystkim za udział w pogrzebie dziekana Jerzego Zięby. 

Poinformował, że Palestra” i „Młoda Palestra” znalazły się w wykazie punktowanych czasopism
naukowych, ogłoszonym 17 lipca br. przez Ministra Edukacji i Nauki. Za publikację na łamach
„Palestry” autor otrzyma 100 punktów. Za publikację w „Młodej Palestrze” – 20 punktów.

Prezes NRA przypomniał, że 16 czerwca odbył się Krajowy Zjazd Adwokatury, który przyjął zmianę w
regulaminie Krajowego Zjazdu Adwokatury i Zgromadzeń Izb Adwokackich, dzięki której KZA oraz
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zgromadzenia izb mogą się odbywać w formie hybrydowej. Nadzwyczajny KZA przyjął także uchwałę
zachęcającą obywateli do czynnego udziału w wyborach parlamentarnych i do kierowania się w
swoich wyborach dobrem wspólnym, stabilnością prawną naszego Państwa oraz gwarancją rządów
prawa i przestrzegania praworządności.

Adw. Rosati poinformował także o nawiązaniu współpracy między NRA a Wolters Kluwer w zakresie
udostępniania bazy nagrań tego wydawnictwa wykładów szkoleniowych, które pozwolą adwokatom
realizację obowiązku doskonalenia zawodowego.

Prezes NRA zreferował także wszystkie działania, jakie podjął dotychczas w trakcie tej kadencji, ze
szczególnym uwzględnieniem działań od ostatniego posiedzenia plenarnego NRA w kwestii
wysokości stawek za świadczenie pomocy prawnej z urzędu. Na skutek konsekwentnych działań,
Ministerstwo Sprawiedliwości podjęło prace nad zmianą rozporządzeń i dążenia do zrównania stawek
z urzędu do wysokości stawek z wyboru. Oszacowało także skutki finansowe zmian w wysokości
stawek za „urzędówki”, przyjmując w projekcie budżetu na 2024 rok dodatkowe 120 mln zł.

Prezes Rosati przedstawił także działania samorządu – tu podziękował za zaangażowanie adw. dr.
Mariusza Hassy z Instytutu Legislacji i Prac Parlamentarnych przy NRA – w sprawie systemu
nieodpłatnej pomocy prawnej (NPP).

Prezes NRA omówił także swoje interwencje, w reakcji do działań TVPInfo, byłego już Ministra
Zdrowia i Ministra Cyfryzacji. Interwencje dotyczyły kolejno – obrony swobody wykonywania zawodu
adwokata, obrony prawa do prywatności i interwencji wobec medialnej zapowiedzi ministra cyfryzacji
o złożeniu zawiadomienia ABW na podmioty biorące udział w konsultacjach publicznych do projektów
legislacyjnych.

Adw. Rosati poinformował o swoim apelu do Prezesów Sądów Apelacyjnych o wprowadzenie
powiadomień o opóźnieniach w rozpoczęciu rozpraw online. Na skutek tego wystąpienia Centrum
Kompetencji i Informatyzacji Sądownictwa wdroży zmiany w organizacji rozpraw zdalnych,
wprowadzając powiadomienia o opóźnieniach lub odwołaniu rozprawy online.

Prezes NRA przekazał także dobre informacje dotyczące egzaminu adwokackiego, do którego
przystąpiło 1529 zdających. Pozytywny wynik z egzaminu uzyskało 1282 zdających - około 84 proc.
Najwyższy poziom zdawalności uzyskali aplikanci, którzy przystąpili do egzaminu bezpośrednio po
ukończeniu aplikacji - około 90 proc. To pokazuje wartość aplikacji adwokackiej prowadzonej przez
samorząd. Potwierdzają to także wyniki badania przeprowadzonego przez Stowarzyszenie Studentów
Prawa ELSA Poland, z którego wynika, że aż 40 proc. ankietowanych studentów prawa planuje
wybrać aplikację adwokacką.

Adw. Przemysław Rosati podziękował wszystkim adwokatom, którzy wzięli udział w III Kongresie
Prawników Polskich 24 czerwca w Gdańsku.

Poinformował także o podpisaniu porozumienia z Rzecznikiem Finansowym, który chce wspierać
adwokatów w budowaniu kompetencji w zakresie prawa konsumenckiego oraz o porozumieniu z
Pracodawcami RP.

Prezes NRA poinformował także o udziale pań mecenas z Zespołu do spraw Kobiet przy NRA i z Izby
adwokackiej w Poznaniu w XV Kongresie Kobiet w Poznaniu. 

Adw. Rosati przekazał dobrą wiadomość i tym, że adwokaci z Polski wyłączeni zostali z części
praktycznej egzaminu SQE2 w Anglii i Walii. Podziękował za działania w tej sprawie Komisji do spraw
Zagranicznych NRA. 

Prezes NRA omówił prace Prezydium NRA, zaangażowanie samorządu adwokackiego w prace
legislacyjne i o planowanych inicjatywach związanych z wprowadzeniem e-doręczeń w grudniu br. 
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Adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA, przypomniał o tym, że 7 czerwca razem z delegacją
warszawskich adwokatów i aplikantów adwokackich, uczcił pamięć adwokatów pomordowanych w
Palmirach pod Warszawą. 

Zreferował także swój udział w sesji CCBE w Chanii 30 czerwca, gdzie na wniosek polskiej delegacji,
na której czele stoi, CCBE przyjęło stanowisko krytyczne wobec ustawy „lex Tusk”. W stanowisku
CCBE wzywa do niezwłocznego uchylenia przez polski Parlament ustawy o powołaniu państwowej
komisji do badania wpływu Rosji na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach
2007-2022 (tzw. lex Tusk).

17 lipca prezes Przemysław Rosati i adw. Grohman wzięli udział w spotkaniu online z Komisją
Wenecką, w sprawie dotyczącej ustawy o Państwowej Komisji do spraw badania wpływów rosyjskich
na bezpieczeństwo wewnętrzne Rzeczypospolitej Polskiej w latach 2007-2022.
Przedstawiciele Naczelnej Rady Adwokackiej zreferowali zastrzeżenia NRA dotyczące tej ustawy.

Wiceprezes Grohman poinformował także, że pod koniec września odbędzie się posiedzenie Standing
Committee CCBE w Warszawie. Organizacją zajmuje się NRA we współpracy z samorządem radców
prawnych.

Adw. Grohman zreferował też dobrą współpracę ze Stowarzyszeniem Studentów Prawa ELSA Poland
oraz udział NRA jako partnera międzynarodowego zlotu skautów Jamboree, które miało miejsce w
Korei Południowej. 

Przedstawił też swój udział w audiencji delegacji francuskiej CCBE u papieża Franciszka w Watykanie.
Przekazał fragment wystąpienia papieża, w którym opowiedział się on za nienaruszalnością
tajemnicy zawodowej prawników.  

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, opowiedziała o projekcie Tour de Konstytucja, który trwa już
czwarty miesiąc. Adwokatura Polska - NRA i 24 Izby adwokackie - jest głównym darczyńcą projektu.
W sobotę 30 września w Warszawie odbędzie się finał Tour de Konstytucja, do udziału w którym adw.
Mazur zaprosiła zebranych.

Adw. Paweł Gieras, prezes OBA, zaprosił na jesienne debaty organizowane przez Ośrodek Badawczy
Adwokatury, które będą transmitowane online. Dotyczyć one będą przyszłości wymiaru
sprawiedliwości i przyszłości Adwokatury.

Adw. Ewa Krasowska, Rzecznik Dyscyplinarny Adwokatury, zreferowała sprawy pionu
dyscyplinarnego, zapowiedziała spotkanie izbowych rzeczników dyscyplinarnych oraz przedstawiła
statystyki prowadzonych spraw, podkreślając, że odnotowano niewielki spadek (427 do 388).
Wskazała, że piony dyscyplinarne powinny mieć odrębną politykę i zasady zgłaszania naruszeń zasad
ochrony danych osobowych.
Adw. Jacek Ziobrowski przedstawił informację nt. prac Wyższego Sądu Dyscyplinarnego.

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, przedstawił oraz omówił projekt uchwały „Regulamin
doskonalenia zawodowego adwokatów”. Najważniejszą zmianą, jakie wprowadza ta uchwała, jest
zniesienie systemu punktowego jako sposobu rozliczenia się adwokata z samorządem adwokackim z
obowiązku doskonalenia zawodowego. Obowiązek doskonalenia zawodowego jest utrzymany.
Wskazane są obowiązki Naczelnej Rady Adwokackiej oraz okręgowych rad adwokackich dotyczące
organizacji szkoleń zawodowych. Każda ORA jest zobowiązana do zorganizowania szkoleń w
wymiarze nie mniejszym niż 20 godzin rocznie. Szkolenia w minimalnym wymiarze mają być
nieodpłatne dla adwokatów. Za szkolenia, które organizowane są w formie odpłatnej, koszty udziału
ponosi adwokat. Projekt wskazuje także iż okręgowa rada adwokacka jest uprawniona do
weryfikowania spełnienia obowiązku doskonalenia zawodowego przez adwokata, a weryfikacja
spełnienia tego obowiązku następuje podczas wizytacji prowadzonej przez wizytatora. 
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Po dyskusji Naczelna Rada Adwokacka przyjęła uchwałę Regulamin doskonalenia zawodowego
adwokatów. 

Podczas pierwszego dnia posiedzenia plenarnego adw. Tomasz Krawczyk z Izby adwokackiej w
Poznaniu został uhonorowany odznaką Adwokatura Zasłużonym. Prezes NRA adw. Przemysław
Rosati, wręczając odznaczenie przypomniał, że Pan mecenas został uhonorowany za działalność
publiczną w obszarze praw i wolności obywatelskich, długotrwałą aktywność w samorządzie
adwokackim oraz za działania na rzecz realizacji celów Adwokatury określonych w jej dewizie
„Wierność Polsce, obrona praw i wolności obywatelskich, pomoc potrzebującym”.

Uczestnicy posiedzenia plenarnego uczestniczyli w premierze filmu edukacyjnego „Pomyłka
sądowa”. Film został poprzedzony wystąpieniem adw. dr. Andrzeja Malickiego, pomysłodawcy i
merytorycznego konsultanta prawnego projektu. Film, oparty na motywach powieści "Bracia
Karamazow" Fiodora Dostojewskiego, może służyć aplikantom adwokackim i adwokatom uczącym
się wymowy oraz przemówień sądowych.
Film dostępny jest na kanale Adwokatury Polskiej na YouTube.
(link do filmu).

Dla członków NRA została przygotowana prezentacja na temat Cyfrowej Kancelarii – aplikacji do
zarządzania kancelarią adwokacką.

Drugi dzień posiedzenia plenarnego 9 września 2023

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, zreferowała sprawę projektu uchwały w sprawie obwieszczenia
tekstu jednolitego „Regulaminu Krajowego Zjazdu Adwokatury oraz zgromadzeń izb adwokackich”.
NRA przyjęła uchwałę. 

Adw. dr Andrzej Malicki omówił projekt petycji dotyczącej zmian w ustawie z dnia 31 stycznia 1980 r.
o godle, barwach i hymnie Rzeczypospolitej Polskiej oraz o pieczęciach . Naczelna Rada Adwokacka
przyjęła uchwałę w sprawie złożenia petycji, która zostanie złożona po 15 października br. 

Adw. Przemysław Rosati i adw. Michał Szpakowski omówili i przedstawili dalsze kierunki działań
cyfryzujących pracę organów Adwokatury i organów izb adwokackich, a także aspekty cyfryzacji
praktyki adwokackiej.

Prezes NRA poinformował również o zmianach legislacyjnych, z których wynika obowiązek posiadania
adresu do doręczeń elektronicznych od grudnia br. Samorząd adwokacki we współpracy z Pocztą
Polską – która jest wyznaczonym operatorem na następne 5 lat – przygotowuje szkolenia
dostosowane do grup wiekowych adwokatów. Akcja informacyjna ruszy już we wrześniu.

Adw. Michał Szpakowski, przewodniczący Komisji do spraw Informatyzacji NRA, zreferował
szczegółowo sprawę e-doręczeń. Przedstawił także sprawy dotyczące rozwoju elektronicznego
systemu obsługi Adwokatury.

Adw. Przemysław Stęchły, przewodniczący Zespołu ds. opracowania projektu tych zmian, zreferował
wstępne założenia do projektu zmian Zbioru Zasad Etyki Adwokackiej i Godności Zawodu,
przygotowanych przez Zespół ds. zmian w ZZEAiGZ, w zakresie obejmującym stosowanie przez
adwokatów i aplikantów adwokackich narzędzi generatywnej sztucznej inteligencji (ChatGPT i inne). 

W dyskusji poruszano także takie problemy związane ze stosowaniem sztucznej inteligencji, jak
naruszanie praw autorskich, czy kwestia odpowiedzialności za popełnione błędy. Zwracano także na
kwestię potencjalnego używania sztucznej inteligencji przez sędziów. Dużym problemem jest też
używanie przez sztuczną inteligencję nieprawdziwych danych. 

Adw. Przemysław Rosati zreferował – informacyjnie - projekt zmiany ustawy Prawo o Adwokaturze.
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https://www.youtube.com/watch?v=1kvyx1KMDBE


Projekt został wypracowany przez Prezydium i obejmuje m.in. zagadnienia związane z działalnością
samorządu, ochroną zawodu adwokata i ułatwieniami jego wykonywania. Prezes NRA zachęcił do
zgłaszania uwag do przedstawionego projektu, projekt będzie omawiany podczas kolejnego
posiedzenia plenarnego w październiku.

Naczelna Rada Adwokacka przedyskutowała sprawę – referowaną przez adw. Przemysława Rosatiego
– organizacji zgromadzeń izb adwokackich i Krajowego Zjazdu Adwokatury w 2025 r. 

Podczas dyskusji ustalono, że zgromadzenia sprawozdawczo-wyborcze w izbach adwokackich będą
trwały od jesieni 2024 r do początku czerwca 2025 r., zaś odbycie Krajowego Zjazdu Adwokatury
przewidywane jest na koniec czerwca 2025 r. Na kolejnym posiedzeniu plenarnym NRA w
październiku 2023 r. zostanie wybrane miejsce przeprowadzenia KZA w 2025 r.

Adw. Przemysław Rosati przypomniał o rozesłanym zestawieniu obowiązujących regulaminów oraz
uchwał, zachęcając do analizy i zgłoszenia ewentualnych konieczności dokonania korekt do końca
września br.

Adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, przedstawił informacje dotyczące finansowania szkoleń
aplikacji adwokackiej.

Adw. Paweł Gieras, prezes Ośrodka Badawczego Adwokatury, zreferował aktualny stan realizacji
projektu Cyfrowego Muzeum Adwokatury. Ma to być nowoczesna, multimedialna strona internetowa,
prezentująca archiwalne zbiory Adwokatury.

Adw. Jacek Ziobrowski, prezes Wyższego Sądu Dyscyplinarnego Adwokatury, omówił sprawę
organizacji pracy sądów dyscyplinarnych. W uzupełnieniu referatu adw. Przemysław Rosati
zaapelował do dziekanów, by przyglądali się działaniom stricte administracyjnym izbowych sądów
dyscyplinarnych, by usprawnić ich pracę, a tym samym w konsekwencji usprawnić działania
Wyższego Sądu Dyscyplinarnego i zapewnić tym sposobem prawidłowe funkcjonowanie sądownictwa
dyscyplinarnego Adwokatury.

Adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, omówił stan wykonania uchwał Krajowego Zjazdu
Adwokatury w obszarach legislacji (opinie do projekty ustaw, petycje NRA), reformy systemu pomocy
prawnej z urzędu i nieodpłatnej pomocy prawnej, ułatwiania wykonywania zawodu (zakres
informatyzacji wymiaru sprawiedliwości, e-doręczenia), etyki i regulaminów, działalności publicznej i
akcji edukacyjnych, wizerunku Adwokatury, aplikacji adwokackiej, współpracy międzysamorządowej.
Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wymienił uchwały KZA, które zostały wykonane i te, które są w
procesie realizacji.

Adw. Sławomir Ciemny, przewodniczący Wyższej Komisji Rewizyjnej, podziękował za referaty,
zwłaszcza za mówienie o stanie wykonania uchwał KZA na tym etapie obecnej kadencji, a także za
konsekwentne realizowanie uchwał w oparciu o czytelny scenariusz działań.

Łukasz Tkacz, dyrektor biura NRA, zreferował stan poszukiwań nieruchomości na potrzeby nowej
siedziby biura.

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, omówiła sprawę wdrożenia polityk prywatności w organach izb
adwokackich, każdy organ powinien być administratorem danych osobowych. 

Adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA poinformował o przypadkach prób zwalniania adwokatów z
tajemnicy adwokackiej, których było w skali kraju 27. W przypadku większości prób nie dochodzi do
zwalniania, dzięki wsparciu, jakie adwokaci otrzymują od swoich izb, przede wszystkim ze strony
dziekanów rad adwokackich.
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Gośćmi posiedzenia plenarnego NRA byli: adw. Ewa Krasowska, Rzecznik Dyscyplinarny Adwokatury,
adw. Dorota Kulińska, dyrektor Instytutu Legislacji i Prac Parlamentarnych, adw. Jacek Ziobrowski,
prezes Wyższego Sądu Dyscyplinarnego Adwokatury, adw. Sławomir Ciemny, przewodniczący
Wyższej Komisji Rewizyjnej, adw. Andrzej Siemiński, koordynator Referatu Skarg, adw. Przemysław
Stęchły, przewodniczący Zespołu ds. zmian w ZZEAiGZ, adw. Tomasz Krawczyk z Okręgowej Rady
Adwokackiej w Poznaniu.
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103. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady
Adwokackiej

103. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej odbyło się 14 września
online. 
Prezydium omówiło sprawy organizacyjne kolejnego posiedzenia plenarnego NRA
w Katowicach oraz stan prac projektów prowadzonych przez Prezydium NRA.

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, zreferował sprawy bieżące. 

Prezes Naczelnej Rady Adwokackiej poinformował o swoim udziale w uroczystości ślubowania
adwokackiego w izbie adwokackiej w Warszawie. Ślubowanie złożyło 401 adwokatek i adwokatów. 

Prezes NRA przekazał też informacje ze spotkania z Instytutem Legislacji i Prac Parlamentarnych na
temat planowanej w grudniu trzeciej edycji konferencji „Wymiar sprawiedliwości w Polsce –
Perspektywa przyszłości”. 

Adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA, poinformował o swoim udziale w ślubowaniu adwokackim w
Izbie w Białymstoku, gdzie obecni byli także adw. Przemysław Rosati, prezes NRA i adw. Ewa
Krasowska, Rzecznik Dyscyplinarny Adwokatury. Wiceprezes NRA uczestniczył także w uroczystej
sesji Rady Miasta Katowice, podczas której katowicka Izba Adwokacka otrzymała tytuł „Zasłużony dla
Miasta Katowice”. 
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Wiceprezes NRA zreferował stan przygotowań posiedzenie Standing Committee CCBE w Warszawie. 

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, poinformowała o udziale w ślubowaniu adwokackim w Izbie
adwokackiej w Bydgoszczy. Przypomniała też o finale projektu Tour de Konstytucja, zaplanowanym
na 30 września przy pomniku Syrenki nad Wisłą w Warszawie. 

Prezes NRA zreferował sprawy finansowe, Prezydium podjęło decyzje w tych sprawach. 

Adw. Ewa Krasowska, Rzecznik Dyscyplinarny Adwokatury, zreferowała sprawy bieżące pionu
dyscyplinarnego. 

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, omówiła sprawy izbowe na podstawie opracowania adw.
Andrzeja Grabińskiego. 

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, zreferował sprawy organizacyjne i projekt porządku obrad
posiedzenia plenarnego NRA w Katowicach.

Prezydium przyjęło uchwałę, którą powołało w skład Rady Programowej Ośrodka Badawczego
Adwokatury im. adwokata Witolda Bayera adw. Anisę Gnacikowską.

Prezydium NRA przyjęło uchwałę o nadaniu odznaki „Adwokatura Zasłużonym” Jamesowi MacGuill,
byłemu prezydentowi CCBE.

Kolejne posiedzenie Prezydium zaplanowano na 21 września.
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NRA przesłała do MS pytania do ankiety wśród
wykonawców nieodpłatnej pomocy prawnej

Ministerstwo Sprawiedliwości podczas ostatniego posiedzenia Rady Nieodpłatnej
Pomocy Prawnej, Nieodpłatnego Poradnictwa Obywatelskiego oraz Edukacji
Prawnej zadeklarowało  przeprowadzenie ankiety wśród wykonawców nieodpłatnej
pomocy prawnej.
Pytania do ankiety opracował oraz przesłał do Ministerstwa adw. dr Mariusz
Hassa, przewodniczący Zespołu ds. reformy zasad świadczenia nieodpłatnej
pomocy prawnej ILiPP przy NRA.
Przypomnijmy, że na lipcowym posiedzeniu Rada Nieodpłatnej Pomocy Prawnej,
Nieodpłatnego Poradnictwa Obywatelskiego oraz Edukacji Prawnej poparła
postulaty NRA dot. zmian w systemie nieodpłatnej pomocy prawnej.
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Wśród zgłoszonych przez adw. dr. Mariusza Hassy postulatów są:

- podniesienia kwoty bazowej na rok 2024 do maksymalnego poziomu wynikającego z limitów
określony w ustawie o nieodpłatnej pomocy prawnej.
- zerowa stawka VAT za świadczenie pomocy prawnej w punktach NPP/NPO.
- kontrola punktów NPP/NPO oraz sprawdzenie stopnia przygotowania tych punktów do nowych
zadań ustawowych.

(czytaj więcej o postulatach NRA)

Pytania ankietowe dotyczą warunków świadczenia pomocy prawnej, beneficjentów tej pomocy i
poziomu wynagrodzeń wypłacanych wykonawcom.

(czytaj ankietę)
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Adw. Tomasz Krawczyk uhonorowany odznaką
Adwokatura Zasłużonym

Adw. Tomasz Krawczyk z Izby adwokackiej w Poznaniu został wyróżniony odznaką
Adwokatura Zasłużonym.
Prezes NRA adw. Przemysław Rosati, wręczył odznaczenie na posiedzeniu
plenarnym Naczelnej Rady Adwokackiej 8 września 2023 r.

Adw. Krawczyk został uhonorowany za działalność publiczną w obszarze praw i wolności
obywatelskich, długotrwałą aktywność w samorządzie adwokackim oraz za działania na rzecz
realizacji celów Adwokatury określonych w jej dewizie „Wierność Polsce, obrona praw i wolności
obywatelskich, pomoc potrzebującym”.
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Ogólnopolskie zajęcia repetytoryjne przed
kolokwium rocznym z prawa karnego
Komisja Aplikacji Adwokackiej NRA zaprasza na ogólnopolskie zajęcia repetytoryjne z
konstrukcji apelacji w sprawach karnych przed kolokwium rocznym.

 

Zajęcia odbędą się online na platformie ClickMeeting w następujących terminach:

1.   Konstrukcja apelacji w sprawach karnych

a)      23 września 2023 r. (sobota) w godz. 9:00–12:00 – wykład

LINK: https://nra2.clickmeeting.com/apl_konstrukcja-apelacji-w-sprawach-karnych-wyklad

b)      30 września 2023 r. (sobota) w godz. 9:00–12:00 – warsztaty

LINK: https://nra2.clickmeeting.com/apl_konstrukcja-apelacji-w-sprawach-karnych-warsztaty

Zajęcia poprowadzi SSO Monika Jobska.

2.   Konstrukcja apelacji w sprawach cywilnych

30 września 2023 r. (sobota) w godz. 12:15–15:15 -  wykład, SSA Teresa Karczyńska-Szumilas.

                            17 / 43

https://nra2.clickmeeting.com/apl_konstrukcja-apelacji-w-sprawach-karnych-wyklad
https://nra2.clickmeeting.com/apl_konstrukcja-apelacji-w-sprawach-karnych-warsztaty


LINK: https://nra2.clickmeeting.com/apl_konstrukcja-apelacji-w-sprawach-cywilnych-wyklad

Zajęcia będą nagrywane, a nagrania udostępnione na e-Palestrze
(https://palestra.pl/pl/e-palestra/wyklady-wideo/1), dostępne po zalogowaniu.

Na e-Palestrze znajdują się także nagrania z wykładów z poprzednich lat:

2021 r. - wykład prowadzony przez Sędziego Sądu Najwyższego Dariusza Świeckiego

(https://palestra.pl/pl/e-palestra/14/2021/konstrukcja-apelacji-w-sprawach-karnych-wyklad-on-line-dla-
aplikantow-adwokackich-pierwszego-roku-24.09.2021-r);

2022 r. – wykład prowadzony przez SSA Henryka Komisarskiego

(część 1: https://palestra.pl/pl/e-palestra/43/2022/henryk_komisarski-
konstrukcja_apelacji_w_sprawach_karnych_09.2022_cz_1;

część 2: https://palestra.pl/pl/e-palestra/44/2022/henryk_komisarski-
konstrukcja_apelacji_w_sprawach_karnych_09.2022_cz_2)

Terminy zajęć zostały dobrane mając na uwadze terminy kolokwiów w poszczególnych Izbach.
Aplikanci, których termin kolokwium przypada najpóźniej mogą skorzystać z nagrań, choć
zachęcamy Państwa do bezpośredniego udziału w zajęciach.

Liczba miejsc na zajęciach jest ograniczona do 1000 osób.

Mamy nadzieję, że zajęcia pozwolą Państwu usystematyzować wiedzę i będą dobrą powtórką przed
kolokwium rocznym.

 

Już dzisiaj życzymy Państwu powodzenia na kolokwium,

w imieniu Komisji Aplikacji Adwokackiej NRA

adw. Marcin Derlacz – przewodniczący

adw. Maria Kozłowska – sekretarz
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Katowicka Izba Adwokacka otrzymała tytuł
"Zasłużony dla Miasta Katowice"
Rada Miasta Katowice jednogłośnie przyznała tytuł Zasłużony dla Miasta Katowice - Izbie
Adwokackiej w Katowicach.

 

Wydarzenie miało miejsce podczas podczas uroczystej sesji Rady Miasta 11 września.

Tego samego dnia tytuł honorowego Obywatela Miasta Katowice przyznano znanemu reżyserowi i
pisarzowi - Lechowi Majewskiemu.

Laudację na rzecz Izby katowickiej wygłosił prof. Czesław Martysz, który przypomniał zgromadzonym
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historię katowickiego samorządu adwokackiego. Wspominał trudy organizacyjne, jakie młode
Państwo Polskie musiało przezwyciężać w szczególności na Śląsku w czasach II Rzeczypospolitej.
Dopiero w roku 1932 udało się włączyć samorząd adwokacki w Cieszynie (który działał na
podstawie przepisów austriackich) w skład Izby adwokackiej w Katowicach. 

Na ręce Pana Dziekana Okręgowej Rady Adwokackiej, adw. Romana Kusza, przewodniczący Rady
Miasta razem z prezydentem Miasta Katowice złożyli gratulacje dla śląskich adwokatów i wręczyli
pamiątkowy  dyplom.

Dziekan Kusz podziękował za wyróżnienie. Omówił zasługi śląskich adwokatów na przestrzeni
ostatnich 100 lat. Wspomniał obrońców w sprawach politycznych, działaczy samorządowych i
państwowych będących adwokatami w latach międzywojennych, opisał zasługi adwokata Romana
Hrabary, staraniem którego kilkadziesiąt tysięcy polskich dzieci, wywiezionych do Rzeszy w ramach
akcji germanizacyjnej, powróciło do domu po II wojnie światowej.

Wreszcie wspomniał zasługi adwokatów we wspieraniu NSZZ Solidarność.

Naczelną Radę Adwokacką na uroczystości reprezentował adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA i
zarazem opiekun Izby Adwokackiej w Katowicach.
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Ślubowanie adwokackie w Bielsku-Białej
Izba Adwoakcka w Bielsku-Białej ma 19 nowych adwokatek i adwokatów. 
Uroczyste ślubowanie złozyli na ręce dziekana adw. Krzysztofa Steca 4 września
2023 r. 
Wydarzenie, w którym uczestniczył adw. Przemysław Rosati, prezes NRA oraz adw.
Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA,  miało miejsce w Sali Redutowej Hotelu Pod
Orłem w Bielsku-Białej.

Bohaterowie uroczystości po raz pierwszy ubrali adwokackie togi i przed dziekanem Okręgowej Rady
Adwokackiej adw. Krzysztofem Stecem wypowiedzieli słowa oficjalnego ślubowania. Towarzyszyli im
bliscy, członkowie rodzin, przyjaciele, patroni, wykładowcy, przedstawiciele sądów, członkowie ORA.

Szczególne znaczenie miała obecność na uroczystości prezydenta Miasta Bielska-Białej Jarosława
Klimaszewskiego, prezesa Naczelnej Rady Adwokackiej adw. Przemysława Rosatiego i wiceprezesa
NRA adw. Bartosza Tiutiunika, a także wiceprezes Sądu Okręgowego w Bielsku-Białej Anny Kuboszek-
Roman.

Po części oficjalnej odbył się koncert zespołu Tricolor ze znakomitą wokalistką Iwoną Loranc, której
towarzyszyli Jan Stachura grający na gitarze i Krzysztof Maciejowski – na skrzypcach. A potem już
były rozmowy przy kawie i poczęstunku, zdjęcia i życzenia.

Naszym nowym Koleżankom i Kolegom życzymy wytrwałości, entuzjazmu i sukcesów. Mamy
nadzieję, że ten zawód da Wam dużo radości i satysfakcji.
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Centrum Cyber Science zaprasza na studia
podyplomowe nt. nowych technologii

Naczelna Rada Adwokacka wraz z Centrum Cyber Science zapraszają adwokatów - i
innych prawników - pragnących pogłębić swoją wiedzę z zakresu nowych
technologii na studia podyplomowe. 
Projekt jest realizowanych w ramach porozumienia o współpracy NRA i
Uniwersytetu Śląskiego w zakresie budowania kompetencji w obszarze
informatyki, technologii cyfrowej i cyberbezpieczeństwa, które zostało podpisane
10 czerwca 2022 r.

Wychodząc naprzeciw aktualnym potrzebom rynku oraz z myślą o specjalistach dążących do
doskonalenia swoich kompetencji, zostały uruchomione dwa kierunki studiów podyplomowych:
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- Cyber Science. Tokenizacja i automatyzacja procesów w gospodarce cyfrowej. Aspekty
prawne, techniczne i zarządcze

(rejestracja na studia: https://irk2.us.edu.pl/pl/offer/registration-
select/?next=/pl/offer/POD-2022/programme/W5-NPCS22/);

- Cyber Science. Zarządzanie Cyberbezpieczeństwem

(rejestracja na studia - https://irk.polsl.pl/pl/offer/REK2023_2024Z_POD/programme/RMS-
CS/?from=registration:REK2023_2024Z_POD)

Programy edukacyjne stworzone w ramach studiów podyplomowych dostarczają aktualnej i
praktycznej wiedzy, dostosowanej do dynamicznie zmieniających się wymagań rynku.

Wykłady prowadzone są przez doświadczonych specjalistów i praktyków branży, co gwarantuje ich
wysoki poziom merytoryczny.

Studia oferują nie tylko zdobywanie wiedzy, ale także nawiązywanie cennych kontaktów
biznesowych.

Studia obejmują wiedzę z zakresu nowych technologii takich jak:

 

1.    blockchain

2.    Sztuczna Inteligencja

3.    LegalTech

4.    FinTech

5.    automatyzacja procesów

6.    smart contract

7.    cyberbezpieczeństwo

 

Dodatkowo poprzez zajęcia praktyczne oraz warsztaty uczestnicy będą mieli możliwość nabyć
kompetencje niezbędne do zarządzania transformacją cyfrową 

Wszystkie szczegóły dotyczące rekrutacji oraz programu studiów dostępne są na stronie
internetowej: https://us.edu.pl/centra-badawcze/cyberscience/studia-podyplomowe/.

 

Projekt jest realizowanych w ramach porozumienia o współpracy NRA i Uniwersytetu Śląskiego w
zakresie budowania kompetencji w obszarze informatyki, technologii cyfrowej i
cyberbezpieczeństwa, które zostało podpisane 10 czerwca 2022 r.
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Zniżki dla adwokatów i aplikantów na bilety do
Teatru Śląskiego w Katowicach

Naczelna Rada Adwokacka  zawarła współpracę z Teatrem Śląskim im. Stanisława
Wyspiańskiego w Katowicach.  
Już od tego sezonu dla adwokatów i aplikantów adwokackich ceny biletów na
wybrane spektakle będą niższe.  
Informacje o tym, jak skorzystać ze zniżki znajdują się w komunikacie na Panelu
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Adwokata.

Adres do Panelu Adwokata: https://panel.e-soa.pl/

Warunki współpracy Teatru Śląskiego im. Stanisława Wyspiańskiego w Katowicach z NRA
wynegocjował apl. adw. Filip Jurczak z Zespołu ds. wsparcia wykonywania zawodu adwokata przy
Prezesie NRA.

Ze zniżek możecie skorzystać Państwo już od tego miesiąca.  

We wrześniu przewidziano zniżki na poniższe spektakle: 

19 i 20.09 godz. 19.00 Piąta strona świata

Śląsk, a właściwie jego mały zakątek, leżące nad niegdyś graniczną rzeką Brynicą Szopienice. Tam
właśnie umieścił akcję swojej debiutanckiej powieści Kazimierz Kutz. Wybitny reżyser filmowy i
teatralny (współpracował m.in. także z Teatrem Śląskim) zawarł w niej bogaty i barwny obraz życia
mieszkańców, pełen zdarzeń codziennych i o dziejowym znaczeniu, rejestrujący miejscowe anegdoty
i portrety zwykłych ludzi, z których każdy ma swoją niepowtarzalną historię wartą upamiętnienia.
Powstała w ten sposób fascynująca i gęsta od wydarzeń opowieść o miejscu bliskim sercu głównego
bohatera, jego „Piątej stronie świata”. 

27 i 28.09 godz. 19.00 Pokora

Stary świat umarł, a nowego nie widać wciąż na horyzoncie. Nie ma już powrotu, ale nie da się też
uczynić kroku naprzód. Snujemy się w oparach dławiącej bezsilności. Czy możemy jeszcze mieć
nadzieję na narodziny nowego? Na wyrwanie się z tej słabości? Czy raczej pozostaniemy już na
zawsze w tej nieokreślonej przestrzeni pomiędzy? Tam, gdzie powita nas Alois Pokora, śląski człowiek
bez właściwości, i jego demony. A może to nasze demony? Może to właśnie wspólnota słabych, której
jesteśmy częścią, jest kluczem do tej historii. Historii człowieka bez tożsamości, bez siły, bez
potencjału zmiany. Historii człowieka, który jak powietrza potrzebuje zależności i poczucia
podporządkowania. Historii niewolnika. 
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Debata o przyszłości wymiaru sprawiedliwości w
kontekście zadań Adwokatury

Ośrodek Badawczy Adwokatury i Okręgowa Rada Adwokacka w Krakowie
zapraszają na II część Debaty o przyszłości wymiaru sprawiedliwości w kontekście
zadań Adwokatury.
Debata odbędzie się 27 września o godz. 18.00 w Klubie Adwokata w Krakowie.
Udział możliwy jest także za pośrednictwem platformy Zoom. 

                            29 / 43



Spotkanie przyjmie formę panelu dyskusyjnego, w której wiodący udział będą mieli: SSO Beata
Morawiec, prok. Ewa Wrzosek, prof. Artur Nowak-Far, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw.
Paweł Gieras, prezes Ośrodka Badawczego Adwokatury.

Do udziału i zabierania głosu zaproszeni są także uczestnicy debaty.
Zaproponowana formuła Debaty z możliwością szerszej dyskusji uczestników będzie miała wpływ
również na praktyczne aspekty wykonywania zawodu adwokata, stąd udział Państwa będzie cennym
wkładem w funkcjonowanie Sądownictwa i Prokuratury w przyszłości.

W wydarzeniu będzie można uczestniczyć osobiście, a także za pomocą platformy Zoom.

Link do spotkania na Zoom:

https://us02web.zoom.us/j/83434106465?pwd=d25ncEx2aUhXM09wQ2F2ZVJiNzBEUT09

Identyfikator spotkania: 834 3410 6465

Kod dostępu: 685467
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Ustawa o ochronie zwierząt- wybrane zagadnienia
- wykład 20 września

Komisja Doskonalenia Zawodowego przy Naczelnej Radzie Adwokackiej zaprasza
na wykład dla adwokatów i aplikantów adwokackich na temat "Ustawa o ochronie
zwierząt- wybrane zagadnienia”.
Wykładowca:adw. Dorota Dąbrowska
Szkolenie odbędzie się 20 września 2023 r. w godz. 17.00-19.00

Dokładne informacje dotyczące wykładu oraz rejestracji na szkolenie  znajdują się pod linkiem

https://nra.e-soa.pl/szkolenia/addZgloszeniaBPClient/67/67

W celu rejestracji prosimy o wybranie przycisku Jestem członkiem adwokatury a następnie
zalogowanie się do Panelu Adwokata. W przypadku braku konta w Panelu prosimy użyć
funkcji Pierwsze logowanie dostępnej na dole wyświetlonej strony.

Link do spotkania zostanie przesłany osobom zarejestrowanym najpóźniej w dniu wykładu.

Zapisy na wykład przyjmujemy do 19 września 2023 r.

Liczba miejsc ograniczona, decyduje kolejność zgłoszeń.

Wykład  będzie prowadzony na żywo, a nadto zostanie nagrany i zamieszczony na stronie samorządu
adwokackiego https://palestra.pl/pl/e-palestra 

Czas trwania: 120 min.

Wykładowca: adw. Dorota Dąbrowska  absolwentka Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu
Jagiellońskiego w Krakowie, członek Izby Adwokackiej w Krakowie, wykładowca interdyscyplinarnych
studiów podyplomowych Uniwersytetu SWPS w Warszawie na kierunku „Prawa zwierząt”. Od wielu
lat zajmuje się ochroną zwierząt, początkowo jako wolontariusz organizacji, osoba przeprowadzająca
interwencje, potem prawnik. Współpracuje z licznymi organizacjami ochrony zwierząt .

 

Z wyrazami szacunku

adw. Grzegorz Kopeć
Przewodniczący Komisji Doskonalenia Zawodowego Naczelnej Rady Adwokackiej
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Mediacyjne Środy: Czy mediacja w sprawie karnej
ma sens?

"Czy mediacja w sprawie karnej ma sens?" - to temat kolejnego szkolenia z cyklu
Mediacyjne Środy, zaplanowanego na 20 września br.
Szkolenie poprowadzi adw. Marta Chmielewska.

Początek 20 września 2023 r. godz. 18.00 do 19.30.

Szkolenie jest bezpłatne i zrealizowane zostanie w sposób zdalny za pośrednictwem platformy
komunikacyjnej ZOOM.

Zgłoszenia udziału prosimy przesyłać do 18.09.br. na adres: centrum.mediacji@adwokatura.pl
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XXXI Ogólnopolska Letnia Spartakiada Prawników
- Poznań 2023 już za nami

W dniach od 6 do 10 września Poznań stał się areną sportowej rywalizacji
prawników z całej Polski.
Po 3 latach przerwy wywołanej pandemią 6 września na inauguracji Spartakiady
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stawiło się 398 prawników, w tym 123 kobiety i 274 mężczyzn.
Okręgowa Rada Adwokacka w Poznaniu oraz Naczelna Rada Adwokacka objęły to
wydarzenie patronatami. Sama spartakiada zorganizowana została we współpracy
władz Wielkopolskiej Izby Adwokackiej z Okręgową Izbą Radców Prawnych w
Poznaniu i z Organizacją Środowiskową AZS w Poznaniu.

 

Prawnicy z Wielkopolski wygrali i to zdecydowanie klasyfikację generalną zdobywając 55 złotych, 66
srebrnych i 32 brązowe medale. Na drugim miejscu sklasyfikowani zostali prawnicy z województwa
mazowieckiego, którzy zdobyli 31 złotych, 34 srebrne i 42 brązowe medale. Na 3 stopniu podium
stanęli natomiast prawnicy z województwa śląskiego zdobywając łącznie 29 złotych, 10 srebrnych i
20 brązowych medali.

W trakcie Spartakiady odbył się uroczysty Bal Sportowca, w którym uczestniczyli przedstawiciele
władz Adwokatury, Krajowej Rady Radców Prawnych, samorządu notariuszy i komorników.

Organizatorom, wśród których są przedstawiciele Wielkopolskiej Izby Adwokackiej, tj. adw.
Małgorzacie Bętkowskiej, adw. Pawłowi Nowakowskiemu, adw. Romanowi Szymanowskiemu, adw.
Adamowi Bajonowi oraz adw. Piotrowi Ruszkiewiczowi, dziękujemy za ich zaangażowanie w
reaktywację Spartakiady i gratulujemy sukcesu.

W trakcie spartakiady i przy współpracy z Fundacją In_Spire zorganizowana została też licytacja oraz
zbiórka, podczas których zebrano 48.595,00 zł. W licytacji brał udział nie kto inny jak Miś Adwokat,
który czemu dowodzi Spartakiada na dobre zadomowił się wsród prawników i to nie tylko adwokatów
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XXIV Turniej Adwokatów TOGAGOLF 2023 - relacja
Zakończył się rozgrywany od 24 lat na polu golfowym w Naterkach kolejny turniej
TOGAGOLF organizowany przez Okręgową Radę Adwokacką w Olsztynie. 
Tradycyjnie turniej objęli Patronatem Honorowym Gustaw Marek Brzezin -
Marszałek Województwa Warmińsko-Mazurskiego i adw. Stanisław Estreich
Przewodniczący Komisji Integracji Środowiskowej, Kultury, Sportu i Turystyki NRA. 
Partnerem wydarzenia była Naczelna Rada Adwokacka.

TOGAGOLF jest jednym z dwóch najstarszych ogólnopolskich turniejów golfowych w Polsce
rozgrywanych stale na jednym polu golfowym. Jest turniejem niezwykle popularnym, który promuje
adwokaturę, będąc jednocześnie ważnym elementem integracji naszego środowiska. Adwokaci z
całej Polski zjeżdżają tu, by walczyć o główne nagrody, w tym w klasyfikacjach indywidualnych i w
rywalizacji drużynowej Izb Adwokackich. Przy okazji rywalizacji adwokatów prowadzone są
dodatkowe klasyfikacje prawników i klasyfikacje „open”. Dla osób, które są zainteresowane golfem
prowadzona jest Akademia Golfa. Z turniejem związane są dodatkowe atrakcje i konkursy
dodatkowe. W tym roku podczas turnieju zagrał rockowy zespół „Excuse”.

W turnieju głównym w sobotę wystartowało aż 113 osób. Jak dotąd jest to najliczniej obsadzony
turniej golfowy w Polsce w tym roku.

W XII Drużynowych Mistrzostwa Izb Adwokackich w Golfie zwyciężyła drużyna Izby Adwokackiej w
Szczecinie w składzie adwokat Andrzej Mataj, adw. Krzysztof Ławrynowicz, przed Izbą Adwokacką w
Warszawie (adw. Kamil Miężalski, adw. Tomasz Kalicki) i Izbą Adwokacką w Łodzi (adw. Elżbieta
Wolschendorf Łazowska i adw. Krzysztof Łazowski). Niestety poza podium znalazła się Izba
Adwokacka w Olsztynie (adw. Paweł Dowgwiłłowicz, adw. Anna Zawada), pomimo, że zdobyła tyle
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samo punktów jak izba łódzka. W pierwszej szóstce znalazła się jeszcze Izba Adwokacka we
Wrocławiu (adw. Mateusz Szymański, adw. Andrzej Pasierski) i Izba Adwokacka w Poznaniu (adw.
Zofia Woźniak, adw. Julia Wożniak). Indywidualnie zwyciężył adw. Andrzej Mataj (Szczecin) przed
adw. Kamilem Miężalskim (Warszawa) i adw. Krzysztofem Ławrynowiczem (Szczecin). Adw Elżbieta
Wolschendorf Łazowska z Łodzi osiągnęła najlepszy wynik wśród Pań.

Indywidualną klasyfikację prawników wygrał radca prawny z Warszawy Sebastian Urban przed Panią
notariusz Małgorzatą Kisiel z Białegostoku i sędzią Wojciechem Kottikiem z Olsztyna. W klasyfikacji
„open” zwyciężył Tomasz Dziubka (netto tj. z uwzględnieniem HCP czyli handicapu), a w klasyfikacji
brutto Witold Sikora (Olsztyn), który zagrał na par pola (72 uderzenia). Wyjaśniam przy okazji (w
związku z pytaniami adwokatów), że pole golfowe w Naterkach ma par 72, więc przez mistrza z HCP
= „0” powinno zostać pokonane 72 uderzeniami. Jeśli pokonamy je np. 80 uderzeniami, to
zagraliśmy 8 powyżej normy (par). Początkujący golfista otrzymuje HCP „36” więc grając z golfistą z
HCP „0” ma na starcie nad nim aż 36 uderzeń przewagi.

W drugim dniu, w niedzielę golfiści biorący udział w turnieju liczą na poprawę swoich wyników z
pierwszego dnia - stąd nazwa Toga Rewanż (był pomysł by zmienić nazwę na Toga Apelacja).
Uczestniczyło w zawodach 84 golfistów. W tym roku niespodziewanie klasyfikację adwokatów wygrał
organizator adw. Jerzy Dobrzanski, przed adw. Tomaszem Kalickim z Warszawy i adw. Mateuszem
Szymańskim z Wrocławia. Klasyfikację Pań wygrała adw. Urszula Szyłło z Łodzi. Kategorię prawników
wygrał Radosław Radowski. W klasyfikacji generalnej netto triumfował Roman Gozdukowski, a w
klasyfikacji brutto Jan Sikora.

Nie zabrakło jak zwykle atrakcji. W czasie turnieju wystąpił wspomniany wcześniej, przywitany
entuzjastycznie rockowy zespół „Excuse”. Po pierwszym dniu odbyła się tradycyjna uroczysta kolacja
z konkursami. W tle trwał pokaz zdjęć z dotychczasowych turniejów wywołując szczególne emocje
wśród uczestników pierwszych lat turnieju.

W uroczystym zakończeniu turnieju głównego uczestniczyli Pani Marszalek Sylwia Jaskulska i Wójt
Gminy Stawiguda Michał Kontraktowicz, którzy byli gośćmi i aktywnymi uczestnikami Wydarzenia.
Nieobecnego Przewodniczącego Komisji Integracji Środowiskowej, Kultury, Sportu i Turystyki
Naczelnej Rady Adwokackiej adw. Stanisława Estreicha, godnie zastąpił członek tejże komisji adw.
Andrzej Kozielski. Był z nami gospodarz imprezy dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Olsztynie
adw. Stefan Salamon, właściciele pola golfowego i sponsorzy. TOGAGOLF jako golfowy turniej
adwokatów jest rozpoznawalną marką ściśle związaną z Adwokaturą. 

W dniach 7-8 września 2024 r . planowany jest jubileuszowy XXV turniej TOGAGOLF 2024.
Zapiszcie termin. Zapraszam.

 

adw. Jerzy Dobrzański
wicedziekan ORA w Olsztynie
organizator turnieju
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Biblioteka Palestry poleca: Demostenes dla
prawników

Biblioteka Palestry poleca książkę prof. Jerzego Zajadły "Demostenes dla
prawników". 
Publikację, przy wsparciu Naczelnej Rady Adwokackiej, wydało Wydawnictwo
Uniwersytetu Gdańskiego.

 

Autor we wprowadzeniu zaznacza, że książka ma być dla prawników zachętą do dalszych lektur oraz
wzbogacania prawniczej erudycji i warsztatu intelektualnego. Publikacja jest rozwinięcie wykładu
wygłoszonego w 2020 r. na seminarium Centrum Interdyscyplinarnych Studiów Konstytucyjnych
Uniwersytetu Jagiellońskiego "Demos. Nomos. Epieikieia. Czego we współczesnych sporach
konstytucyjnych możemy się nauczyć od starożytnych Greków." Demostenes i jego oratorstwo są
tutaj tylko pretekstem i zachętą do refleksji nad szerszym i bardzo ważnym, a w obecnej polskiej
rzeczywistości wręcz palącym i dramatycznym problemem.

W publikacji pokazany jest przede wszystkim prawny i prawniczy kontekst działalności Demostenesa,
główny akcent położony jest na jego oratorstwie sądowym, zarówno w sprawach prywatnych, jak i
publicznych.

Kardynalne cechy procedur sądowych, jak bezstronność, jawność, domniemanie niewinności,
kontradyktoryjność, równość stron, skargowość, instancyjność, mają swoje źródło w prawie
starożytnych Aten. Badaczy prawa do dziś inspiruje też ustrój ateńskich sądów i sposób sprawowania
wymiaru sprawiedliwości. (…) Osobliwością, a wręcz fenomenem prawa ateńskiego był niezawodowy
(amatorski) charakter wymiaru sprawiedliwości. Sędziami byli obywatele Aten, którzy prawo
poznawali na podstawie mów wygłaszanych przez strony procesowe. Autor trafnie wskazuje na
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potrzebę poszerzenia refleksji prawie o dorobek pozostawiony przez starożytne Ateny. Osoba
Demostenesa i napisane przez niego mowy stanowią zaś dobry materiał do oceny współczesnego
prawa, a zwłaszcza autorytarnych zmian dokonanych w polskim prawie. Oceniana praca, razem z
wcześniejszą książką Cyceron dla prawników (Gdańsk, 2019) obejmuje „złoty okres” w dziejach
rozwoju prawa, w którym kształtowały się podstawowe pojęcia o prawie, dotyczące m.in.
sprawiedliwości i słuszności, celów prawa i jego związku z moralnością, cech i zasad, wartości
podlegających ochronie prawnej i sposobu ich ochrony. Kwestie te są od lat przedmiotem dociekań
historyków, filozofów i dogmatyków prawa, gdyż nic nie straciły ze swej aktualności.

Z recenzji prof. Jerzego Skorupki

Książka ukazuje się w serii wydawniczej Studia z Estetyki Prawa.

Jerzy Zajadło, profesor doktor habilitowany, prawnik i filozof, profesor w Katedrze Teorii i Filozofii
Państwa i Prawa na Wydziale Prawa i Administracji Uniwersytetu Gdańskiego. Członek-korespondent
Polskiej Akademii Umiejetności i Polskiej Akademii Nauk, stypendysta Fundacji Aleksandra von
Humboldta, lauret Nagrody Naukowej Miasta Gdańska im. Jana Heweliusza, autor i redaktor
publikacji naukowych z zakresu prawa, w szczególności dotyczących współczesnej niemieckiej
filozofii prawa, statusu metodolicznego filozofii prawa i filozofii prawa międzynarodowego.

 

(przejdź do strony, na której można zakupić książkę)
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Kronika Naczelnej Rady Adwokackiej
Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej.

8-9 września, odbyło się posiedzenie plenarne Naczelnej Rady Adwokackiej (czytaj relację)

11 września, odbyło się spotkanie Komisji do spraw Równego Traktowania przy NRA, które
poprowadziła przewodnicząca adw. dr Katarzyna Golusińska.

11 września, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wziął udział w uroczystości ślubowania 401
adwokatek i adwokatów Izby Adwokackiej w Warszawie.

11 września, adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA, wziął udział w uroczystej sesji Rady Miasta
Katowice, podczas której Izba Adwokacka w Katowicach otrzymała tytuł "Zasłużony dla Miasta
Katowice".
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12 września, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wziął udział w spotkaniu organizacyjnym w
związku z konferencją przygotowywaną przez Instytut Legislacji i Prac Parlamentarnych NRA – trzecia
edycja debaty „Wymiar sprawiedliwości w Polsce – Perspektywa przyszłości”.

14 września, odbyło się 103. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej (czytaj relację).

15 września, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wziął udział w ślubowaniu adwokackim w Izbie
Adwokackiej we Wrocławiu.
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